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En un món canviant el que una Associació com la nostra pugui 
aglutinar amics i companys de tantes Promocions diferents és 
un triomf del que la Institució, la Companyia de Jesús ha de 
sentir-se orgullosa i ha de valorar com un èxit del seu sistema 
educatiu i com un repte de futur.

És el “Panta rei” de Heraclito el “todo fluye nada permanece”. 

L’Associació avança però tot és diferent.

Una de les causes d’aquesta evolució és la successió de Juntes 
Directives i Presidents. En cada nomenament neix un nou 
projecte, una nova activitat, una innovació.

El meu reconeixement als Presidents que m’han precedit, que 
componen el Senat. Un especial reconeixement al meu pare, 
president de l’Associació als anys 60 i que aquest any ha cele-
brat els 80 anys de la seva sortida del Col·legi i al P. Antoni 
Roigé que tenim la sort que ens acompanyi i que ha estat el 
motor i l’ànima de l’Associació durant més de 40 anys.

Ha arribat l’hora del meu relleu, han passat quatre anys i una 
nova Junta ha de seguir amb els projectes iniciats i començar 
de nous amb les mateixes il·lusions que hem tingut.

El meu agraïment a tots i cadascun del fantàstic equip que 
m’he honrat presidir i coordinar. Han fet un treball especta-
cular i una dedicació total. 

Un dels privilegis de la presidència és proposar/presentar/
designar al seu successor. Sempre d’acord amb la Companyia 
i el Col·legi.

Crec que el millor President possible és Juan N. García - Nieto 
Portabella que com sabeu té una vinculació enorme amb l’As-
sociació, va ser membre de les Juntes de Pere Grau i Fernando 
Coll, va passar per l’AMPA i des de fa quatre anys és vicepresi-
dent, motor de totes les inquietuds i promotor de totes les nove-
tats.

La seva simpatia, capacitat de treball, amor pel Col·legi, per la 
Companyia i per l’Associació li fan la persona idònia per a 
aquest lloc.

paraules  
de comiat
Andrés  
Espinós  
pérEz-MAñAnEt 
promoció 1971 
pressident de l’associació  2013- 2017
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Va ser una gran sorpresa quan l’Andrés 
Es pinós em va proposar substituir-lo com a 
President d’Antics, però per descomptat és un 
gran honor presidir una de les Associacions 
d’Antics Alumnes més grans d’Espanya i d’Eu-
ropa; també és un gran repte intentar conti-
nuar, inclús superar, el magnífic treball dels 
anteriors presidents de la nostra Asso ciació.

Alguns d’aquests reptes seran continuar en 
la modernització de l’Associació, promoure 
els valors de la nostra educació Jesuítica i el 
compromís social, propis d’una Associació 
d’Antics de la Companyia de Jesús. Incor-
porant a joves a la Junta intentarem apro-
par-nos més a ells, oferint activitats atracti-
ves per les darreres promocions.

Per acabar, el nostre gran repte serà l’orga-
nització del Congrés Mundial d’Antics 
Alumnes de Jesuïtes, concedit el passat 28 
de juny a la nostra Associació i que es cele-
brarà a la nostra escola a principis de juliol 
del 2021.

Tinc la sort de no caminar sol, gràcies al fet 
que la Junta som un gran grup d’amics, tots 
tocats pel que el nostre Papa Francesc ano-
mena “el virus Ignaciano”.

M’agradaria convidar-vos a tots a col·laborar 
amb nosaltres, tant amb les vostres aporta-
cions, idees i comentaris, com amb el vostre 
treball voluntari, fent així una Associació de 
tots els Antics, per a tots els Antics.

bEnvingudA 
Nou president de l’associació
 JuAn n. gArcíA-niEto portAbEllA
president de l’associació antics alumnes 
promoció 1981
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Un èxit de participació. Sempre iniciem les acti-
vitats amb la Festa Jove del divendres per la nit 
dirigida als antics alumnes que celebren els 5 anys 
de finalització de l’escola. La promoció 2012, amb 

una assistència superior al centenar d’antics alumnes, 
va omplir el passadís de batxillerat entre abraçades, 
converses, rialles. Ja el dissabte 22 d’abril pel mati, el 
nostre gran dia, més de 350 persones ens vàrem reunir 
per gaudir de les diferents activitats i 300 vam omplir 
el menjador de l’escola. Gran feina dels delegats de cada 
promoció!!!

Un èxit en innovació. Aquest any hem pogut cobrar el 
dinar directament des de l’associació amb un sistema 
de pagament via internet, de  forma senzilla, evitant que 
ho tinguessin que fer els delegats de promoció.

Un èxit de la col·laboració. Doncs sense la col·laboració 
dels voluntaris que ens acompanyen a visitar les instal-
lacions del col·legi; sense la col·laboració dels jesuïtes 
per la celebració de la Missa o sense col·laboració de 
l’Escola de Turisme en la preparació del dinar per tots 
els comensals, aquesta trobada no hagués estat possible.

L’any 2018, amb noves promocions, repetirem l’èxit. 

 diA dE  
 l’Antic   
2017
uN èxit

Promoció 1937

celebració dels  

80 Anys
Andrés Espinós tAyA

   El president de l’Associació d’Antics Alumnes de  
Jesuïtes Sarrià -  Sant Ignasi, Andrés Espinós Pérez-Mañanet 
fent entrega de la medalla commemorativa al seu pare 
expresident de l’Associació Andrés Espinós Taya.

nAcho coll rolduá
Vocal de l’associació antics alumnes 
promoció 1984

Un èxit. Un any  més, la 
celebració de la nostra 
gran festa, el Dia de 
l’Antic va ser tot un èxit.

U na vegada més, comparec davant de 
l’Assemblea dels Antics Alumnes del 
Col·legi Sant Ignasi, representant la 
Promoció de 1937, que avui compleix 

80 anys i que és en veritat una entelèquia, una 
composició forçosa, ja que d’aquell any ningú 
no va acabar el Batxillerat i el férem de formes 
diferents. 

Vàrem començar el col·legi l’any 1928 ante-
Preparatòria amb el Senyor Penedès. Al 1932 
estàvem a 1r de Batxillerat i una tarda van cri-
dar a les famílies i, després d’acomiadar-nos 
de la Mare de Déu, en vàrem marxar, perquè 
al dia següent la República s’apoderava del 
recinte.

Al cap d’uns dies, ens vam instal·lar en 
l’Acadèmia Ramon Llull com a refugi, on hi 
havia els jesuïtes vestits de seglar. Recordem 
els Pares Vigo, Sauras, Caballeria, Asensi, 
Preciados, Puzo i molts altres de grata memò-
ria. Després, quan va ser possible que els Antics 
Alumnes ens constituíssim, vam ser dels pri-
mers a formar i hem estat sempre seguint les 

paraules i indicacions dels Consiliaris Pare 
Vigo, Pare París, Pare Julià i, fins fa poc, el nos-
tre estimat Pare Roigé. I ara el Pare Gispert.

Hem celebrat les Bodes de argent, d’or, platí 
i, avui, les de diamant. Considerem que és un 
pròrroga que Déu ens ha concedit als tres 
supervivents que avui rebem el record de l’As-
sociació. 

Hem estat i som addictes totals a la forma 
d’ensenyar dels jesuïtes; per això vull acabar 
les meves paraules amb el crit que ens varen 
ensenyar AD MAIOREM DEI GLORIAM.
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Promoció 1947 Promoció 1957

celebració dels  

70 Anys
celebració dels  

60 Anys
JAuME sAnMArti i vErdAguEr

  Representants de la promoció 1947 durant  
l'acte d'entrega de les medalles commemoratives  
al Saló d'actes del col·legi.

  Representants de la promoció 1947 en el dinar 
commemoratiu.

Jesuïtes de Sarrià:  
60 years after

E s convoca el Día del Alumno per comme-
morar que fa 60 anys la nostra promoció, 
la del 1957, varen acabar el Preu. El cert 
es que no tinc gaires il·lusions per recor-

dar aquells anys, malgrat les bones sensacions 
viscudes a  darreres trobades i als dinars anu-
als que gentilment els delegats organitzen.

Uns records agre-dolços, com el d’alguna 
cuina xinesa es el que en tinc, i malgrat consi-
derar-me una persona positiva, el got sempre 
mig ple, en aquestes històries els factors nega-
tius solen pesar massa malgrat el temps trans-
corregut.  D’aquesta  decisiva etapa de la vida 
en surts marcat, vulguis o no, i t’agradi mes o 
menys. 

Anem a pams. Jo no vinc d’una família asse-
nyalada  i ni de lluny de les 300 que diuen han 
remenat i remenen les cireres del nostre petit 
país, i menys de l’altre que una mica mes gran. 
El meu pare era metge i a la família no teníem 
industrials ni de la primera generació, la dels 

avis, ni de la segona la dels pares. Ambdues  
varen patir els traumes de la “guerra incivil i 
del caudillo salvador” que els va deixar marcats 
i ben marcats. A nosaltres també ens va tocar 
aquella trista  rifa, però d’un altra manera i 
sense patir tantes misèries, pors i amb menys 
factures a pagar, per cert que algunes encara 
son pendents.  

Exposo el context per explicar que el meu 
pare que volia el millor per el seus fills va tenir 
que cercar recomanació per que jo pogués 
entrar als 8 anys als Jesuïtes de Sarrià, una 
institució  molt classista i privilegiada que era 
reconeguda per el seu rigor docent, una quali-
tat que vaig anar descobrint amb el temps. 
L’esperit competitiu era  notable  i  encara 
recordo “el fichero” i les fitxes amb el noms dels 
companys, que sense pietat  ni esperit cristià 
que valgués  anaves deixant al darrera a mida 
que el teu progrés dins del  rànquing acadèmic 
es consolidava.

No oblidaré mai la insistència progressiva, 
a mida que avançàvem cap al final del batxi-
llerat, d’aquest missatge: “vosotros vais a ser 
los futuros dirigentes del país y la obligación 
del colegio es prepararos lo mejor posible para 
ello”. Cal reconèixer que els de la “Societatis 
Jesu” ho tenien molt clar i en certa manera 
varen fer be la seva feina. 

Examinant avui el resultats amb objectivi-
tat cal reconèixer que dels jesuïtes han sortit 
gent discreta, excel·lents dirigents i també 
molts pocavergonyes, alguns molt significats 
públicament i molts mes amagats discreta-
ment. Be mes o menys com arreu. La confessió 
dels pecats no deixa de ser una magnífica 
invenció  i la pràctica de certes obres de caritat, 
una bona tapadora per conductes discutibles.

Cal no oblidar els temps que corrien per 
les espanyes dels 50  i que venint d’on es venia 
calia estar be amb el “régimen”, sí d’acord....., 
desfilades, “cornetas y tambores, himnes beli-
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tic el vaig entreveure anys desprès tot solet amb 
molta lectura i converses amb universitaris i 
“capellans comunistes” que em varen ajudar a 
veure que la superestructura eclesial ofegava i 
anul·lava absolutament la doctrina. Suposo que 
aquesta trajectòria personal  és compartida per 
molts d’altres col·legues de la nostra “contesta-
taria promoción” com tan exageradament bé 
exposa  l’Enrique Caralps al seu escrit.

Amb el pas dels anys vas retrobant gent: 
alumnes, professors, coneguts o saludats, que 
amb la distancia que proporcionen el anys et 
confirmen el que tu ja havies descobert tarda-
nament: tractes de favor als fills poc aplicats 
però de bona família, especialment quan era 
molt bona, censura intel·lectual al professorat, 
idees militaristes i feixistoides molt, molt  més 
enllà de les conegudes proclames ignacianes, 
gent reprimida, un culte estranyíssim a la verge 
Maria, aquells sants de dubtosa virilitat que a 
banda i banda de l’altar vèiem cada dia a missa, 
les confessions més o menys falsificades amb 
olor a cafè amb llet, aquells personatges sub-
alterns més propis d’una caserna que d’una 
institució  escolar, i ……..

Jo m’hi vaig adaptar molt acceptablement, 
doncs mes aviat era dels “ bons nens”, ingenu, 
esportista, relativament bon estudiant i no 
massa conflictiu, malgrat que a vegades algun 
“col·lega” li agradava  mortificar-me. No devia 
ser l’únic, però de bon segur els que  ho tenien 
pitjor eren els no esportistes, que no encaixa-
ven gaire be amb el model imperant que aspi-
rava a crear petits mascles alfa com diríem 
avui..... 

Vaig anar fent sense “rayas rojas” i lluny dels 
“folloneros habituales”, jugadors  i fumadors 
precoços  i lectors dels llibres prohibits que 
trobaven fàcilment a la biblioteca familiar. 
Amb el pas dels anys varem coincidir amb 
algun d’ells i varem fer bona amistat, llàstima 
del temps perdut.....

Amb el pas del temps i el tracte extraescolar 
va resultar, que ves per on les famílies dels 
externs eren gent molt normal, doncs al Sarrià 
dels anys 50 hi vivia “la gent de tota la vida”. 
La burgesia industrial que era  castellano-par-
lant tant la culta com la dels nou rics, radicava 
a l’Eixample aquells anys i amb el pas del 
temps va anar pujant de latitud a la recerca 
d’aires menys contaminats….

D’experiències  positives i records de bons 
mestres en tinc moltes i no fora honest si no ho 
reconegués, però “lo altre” em va pesar molt, i 
va costar bastant desempallegar-me de tanta 
crosta “pseudo-religiosa”.  El cristianisme autèn-

cistes....però potser no tant!. Clar que als cli-
ents de la ignasiana institució ja els estava 
bé....

Encara recordo al menjador del col·legi la 
impressió que em va fer veure al primer curs 
uns companys servint-nos a taula; per cert que 
un d’ells era el que treia el millors resultats 
acadèmics de tota la “brigada”, la agrupació que 
reunia  les tres classes del curs: “internos, 
externos” i “mediopensionistas”. Ignoro quant 
va durar aquest costum, doncs al curs següent 
quan la família va canviar de casa, vaig anar a 
parar a la classe dels externs i per tant no fre-
qüentava el menjador, cosa que era d’agrair.

Guardo un magnífic  record  del sr. Alsina 
el meu primer “professor de tot” a d’ingrés, del 
sr, Fernàndez i del sr, Vilà i Valentí reconegut 
historiador que en aquella trista societat de 
postguerra s’havia de guanyar les garrofes, com 
tants d’altres, fent classes  a uns nanos que pel 
general no els mereixien. També recordo amb 
gratitud els pares Massana, Armengol, Andrés, 
Blanch, Boix, Arbona  i d’altres que eren gent 
culta, sabia i desaprofitada. Dels padres Lucia, 
Sancho, i molts d’altres millor oblidar-los i 
igualment cal fer amb els dies de recés a la 
tètrica cova ignasiana de Manresa.

També tinc bons records dels campaments 
d’estiu a La Molina, de les estades a Irlanda, de 
l’equip de balonmano de preu i de les festetes 
que organitzaven a casa d’alguns col·legues que 
tenien germanes, un gènere bastant desconegut 
al que solament podíem accedir-hi i gaudir cas-
tament en aquestes ocasions o amb més distan-
cia i vigilància a les censuradíssimes sessions de 
cinema dels diumenges a ”la sala de actos”, esde-
veniments que esperàvem amb gran interès.

La major part dels professors eren gent com-
petent, altra cosa es que foren bons pedagogs, 
axó ja fora demanar massa. La ideologia i la 
doctrina pesaven molt tant a l’interior com a 
l’exterior d’aquella baluerna a la que li faltava i 
l’hi continua mancant el pinacle dret  de la faça-
na principal, tot i que em consta que als plànols 
de l’arquitecte  Joan Martorell i Montells hi era 
dibuixat.

I podria seguir escrivint   i de bon segur que 
ho seguiré fent, doncs  mirar per el forat de la 
petita historia sempre es divertit i una mica 
morbós, malgrat puguis rebre algun ensurt i 
ensopegar amb companyies “non gratas” que 
la memòria selectiva havia sàviament ocultat. 
Però també et pots ensopegar amb persones 
que t’agradaria haver tractat mes a fons aquells 
anys, que molt possiblement ja no tornaran.

Amb tot l’afecte.
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celebració dels  

60 Anys
EnriquE cArAlps

A vui compareixem ací de nou  com l’úl-
tima vegada, fa 10 anys, la millor 
Promoció d’aquesta Institució – si no és 
veritat, s’hi apropa molt -  per celebrar 

que  59 anys i 10 mesos  enrere, deixàrem 
aquesta centenària institució. Repassant l’he-
meroteca, el més important que va succeir 
aquell 22 juny 1957, va ser, exactament, el que 
avui commemorem.

En aquest mateix saló, aquell dia,  comen-
çar amb una ràpida desfilada de les autoritats, 
capes al vent i acords d’himne nacional espa-
nyol (l’altre estava prohibit), una veu solemne 
que deia: “A mayor Gloria de Dios...se han 
hecho acreedores...”, noms i noms i anar i venir 
d’esquellots, corones, bandes sobre els seus 
respectius creditors..., escoltàrem el preciós 
poema del Pare Julio Alarcón “Dulcísimo recuer
do de mi vida...”, vam cantar l’Himne “Somos 
huestes sedientas de gloria” –aleshores  comen-
çàvem a ser-ho i no ho hem deixat  de ser mai– 
i una sensació final de JA ESTÀ, UFFF!

Pocs dies abans d’aquesta efemèride, el nos-
tre company Benjamim Bastida, en un acte 
més íntim de comiat del Preu, ens comparava 
amb aviadors que anaven a llençar-se en el seu 
primer vol sense la companyia dels instructors. 
Ens posava en la incògnita si sabríem, sols, 
superar els vents, núvols i tempestes que ens 

oferiria la vida fora del mantell protector del 
Col·legi. Avui ja no som aquells 67 però, nos-
altres, i... ells, aquí estem i, no exempts de 
macadures, fins ací hem arribat

Me he preguntado a veces qué hicimos aquí, 9 
años los que más. ¿Nos enseñaron, nos forma
ron o aprendimos y nos estructuramos noso
tros? Seguro, una mezcla de ambos.
 Nos inculcasteis varias ideas:

1    Que Jesús tenía un gran proyecto de Amor, 
Igualdad y Fraternidad para el mundo. 
Aprendimos nosotros que ese proyecto, en 
su práctica por parte nuestra, hacia agua 
por muchos lados.

2    Que nuestros cuerpos eran peligrosos, el 
pecado estaba a las puertas y un Creador, 
enfadado con su obra. se convertía en cas
tigo. Nos estructuramos nosotros que podía
mos ser pura alegría, que no  todo era peca
do y que el Creador era mucho más amable.

3    Que  el estatus económico, diferenciaba. 
Estaban los fámulos. Aprendimos nosotros 
que, al menos aquí, eso nos importaba un 
pito excepto que jugaran media hora menos 
con nosotros

4    Que el esfuerzo tenía su premio público en 
forma de coronas, banderas, bandas y 
medallas. Estructuramos nosotros que la 
Promulgación de Dignidades, era muy abu
rrida, el premio público era para los débiles, 
que el importante, realmente, es el propio.

5    Que la Jerarquía, el orden y la disciplina 
impuestos eran esenciales. Aprendimos 
nosotros que había que oponerse a  imposi
ciones para establecer un equilibrio de dig
nidad. Provocamos unos pequeños temblo
res: En 5º creamos un Boletín, propio, sin 
censura. Fuimos, que yo sepa, la 1ª  si no la 
única Promoción que hizo un día de “huel
ga de Misa” , intentamos demostrar que no 

siempre el tuerto es Rey en tierra de ciegos. 
Los temblores provocados, nos hizo dar 
cuenta que no íbamos tan desencaminados 
y aprendimos a amar la libertad y digni
dad  individual y colectiva.  

Vàrem ser la Promoció de la pregunta cons-
tant i per a tot “Que es que xe xa?” i de la bon-
homia ja que la nostra companya insígnia era 
la foca per la seva força al temps que la seva 
elegància i tendresa  dins el seu mitja natural

 Ens vau donar molt i us vam retornar molt.
Avui som menys que els que aquell dia vam 

sortir i, un cop fora de les portes, guardant l’or-
dre, naturalment!, cridarem la nostra alegria.

I un apunt  per l’Associació: Sou una mica 
garrepes perquè, a hores d’ara, haver d’esperar 
altres 10 anys ens retallarà bastant. En fi, farem 
el possible i  continuarem volant! Mentrestant 
seguirem recordant, especialment el bo, -el 
dolent, ho cura el temps-, i essencialment i 
profundament a tots els que vam estar junts.                    

 Gràcies per acollir-nos una altra vegada.
 Fins la propera

  Els membres de la Junta entregant les medalles  
als representants de la promoció 1957.
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Promoció 1967 Promoció 1977

celebració dels  

50 Anys
celebració dels  

40 Anys  Representants de la promoció 1967 durant  
l'acte d'entrega de les medalles commemoratives  
al Saló d'actes del col·legi.

  Representants de la promoció 1967  
en el dinar commemoratiu.

  Foto de grup de la promoció 1977  
a les escales de l’escola. 

E l passat 22 d’abril vam celebrar el 40è 
aniversari de la promoció 1977. No cal dir 
el emotiu que resulta poder retrobar-se 
amb els companys que van formar part 

de les nostres vides durant aquells anys, que 
sens dubte van ser de tot menys avorrits, però 
el primer que ens va venir a la memòria va ser 
el record dels companys que ja no podran cele-

brar-ho amb nosaltres. En la seva memòria 
citem a continuació els seus noms:

Mercedes Alegre de Miquel, Ignacio 
Boixeda de Miquel, Miquel Castellvi Rei, 
Miguel Cherigny, Alberto Cobas Martinez, Pere 
Faixes Coll, Jordi Faner Ostariz, Rosa Maria 
Lamoglia Puig, Pere Maruny, Conxita Palència 
Lefler, Alejandro Palomar, Jorge Reig Tomás, 

rAMón AltAdill coloMinAs  
gAbriEl Artés dE Arcos EchEvArríA 
delegats promoció
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Jorge Alberto Rodríguez Aparicio, i Esteban 
Viader.

També vam tenir un entranyable record i 
agraïment per i amb els nostres educadors, i 
entre ells: el Pare Blanch, el Pare Roger, el Pare 
Gispert, el Pare Montobbio, el Pare Vila, el Germà 
Marcet, i molts altres que segur que encara que 
no citem segueixen en la nostra memòria. En 

qualsevol cas no ens podíem deixar el sempre 
ben volgut bidell “Matute”, el Sr Jesús Sánchez.

Amb ells vam aprendre a pensar, a respectar 
els altres, a ajudar als altres sense esperar rebre 
res a canvi, a ser tolerants, a esforçar-nos per 
aconseguir els nostres objectius, en definitiva a 
ser millors persones.

Hi va haver dos aspectes que sens dubte van 
marcar la nostra formació, un va ser la religió, 
en el nostre cas la religió catòlica, i encara que 
en general podem dir que durant la nostra esta-
da a l’escola no oblidàvem mai els preceptes 
religiosos, sí que és veritat que en els cursos 
superiors teníem més llibertat en aquest aspec-
te. L’altre va ser l’esport, on a més de practicar 
el “Mens sana in corpore sano”, ens entrenàvem 
a fons per fer un bon partit en l’esport i en la 
vida en general. D’altra banda, Ramón Altadill 
en el seu torn com a delegat de la promoció va 
esmentar que el curs 1976-1977 el va marcar de 
per vida, ja que allí va conèixer a la que avui és 
la seva dona i mare dels seus fills, també antics 
alumnes de sant Ignasi. De la promoció van 
sorgir fins a 4 matrimonis, 2 d’ells presents a la 
sala. També es va esmentar sense anomenar, els 
que pateixen una llarga malaltia i que ja no 
podran assistir a les nostres trobades, però que 
els tenim presents, i en contacte.

El 1977 quan ja semblava que ens quedàvem 
sense cap vincle amb el nostre cole, va venir 
l’Associació d’Antics Alumnes al rescat per dir-
nos que els antics i antigues, hem estat, som, i 
serem sempre, els i les alumnes del Col·legi Sant 
Ignasi de Sarrià.

Finalment vam resoldre la incògnita a la lle-
genda urbana de la torre “absent” del col·legi. 
No va ser per no pagar els impostos de fi d’obra, 
es la van vendre per poder pagar la piscina 
coberta.

  Representants de la promoció 1977  
en el dinar commemoratiu.

Promoció 1992

celebració dels  

25 Anys
  Representants de la promoció 1992  

al Saló d’Actes. 

Q ueridos compañeros me alegra tanto 
poder compartir esta celebración con 
vosotros… Estáis todos tan bien después 
de 25 años… Yo hasta ayer tenía pelo y 

pesaba 15 kilos menos pero tener que preparar 
estas palabras me ha estresado tanto que ya 
veis... calvito me quedé…

Volvemos a estar aquí 25 años después y creo 
que es una gran oportunidad para reflexionar 
sobre lo que hemos hecho durante estos 25 años 
y de cómo el colegio nos ha ayudado en el cami-
no. A mi me dio una compañera, Ana, con la 
que he formado una preciosa familia, una for-
mación que me ha permitido llevar una vida 

EMilio gutiérrEz
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profesional que me llena, una espiritualidad que 
da más sentido a todo lo que hago, unos valores 
que me han ayudado a tomar decisiones difíci-
les a lo largo de mi vida, y una vocación de ser-
vicio a los demás que me hace meterme en bas-
tantes más “saraos” de los que debería... seguro 
que a cada uno de vosotros -bien profesores del 
cole como Bea Galán, Xavi Garí, Richi Baixeras 
o Nuria Rodríguez, bien Jesuitas como Enric 
Puigrós, bien ilustres comentaristas de actuali-
dad como Marc Villanueva o Marc Molins, o 
bien cualquiera de los cerca de 200 luchadores 
y luchadoras que acabamos aquel junio del 92- 
puede hacer su lista que os animo a escribir... Si 
no estáis trascendentales seguro que podéis 
recurrir a miles de anécdotas divertidas, como 
las quinielas del Oltra y Brunso, los Bisonte del 
Soria, el mítico Boceto y su más mítica “Esque 
nadie pasa a primero de BU”, los controles de 
Tabla Periódica de los Elementos del Frauca, los 
partidos del medio día con el Hermano Mercet, 
el Pare Miró y su “Juvanteny aixecat, agafa els 
llibres i vesten fora”, nuestros “Jocs Florals” lle-
nos de creatividad y desparpajo... y tantas otras 

que nos unen y dibujan una sonrisa en nuestros 
rostros.

Creo que también es una gran oportunidad 
para recordar a todos los compañeros que ya no 
están con nosotros, a riesgo de dejarme a algu-
no por lo que pido desde ya disculpas, recorde-
mos a Sonia Corchete, Natalia Cornet, Monica 
Hinojosa, Victor Barberan, Victor Serrano, 
Carlos Gispert, Aleix Vergés y Pedro Solís.

Y finalmente creo que este encuentro es una 
gran oportunidad, después de esa mirada 
retrospectiva... para mirar al futuro, acercarnos 
a los que queremos y tratar de vivir cada nuevo 
día como una oportunidad única para amar más 
y transformar nuestra realidad, desde lo más 
pequeño a lo más grande. Démosle mayor sen-
tido a nuestro vivir… espero poder estar aquí 
dentro de 25 años y poder deciros “Reto 
Conseguido”.

Gracias a la Asociación de Antiguos Alumnos 
por el homenaje y gracias a todos los que os 
habéis acercado hoy aquí… Celebremos juntos 
la vida.

Promoció 2007

celebració dels  

10 Anys AlbErt cAgigós poch

E n primer lloc voldria agrair en nom de la 
promoció del 2007 a tota l’associació 
d’antics alumnes i a la junta de delegats 
per organitzar aquesta gran festa. 

En segon lloc voldria felicitar als altres com-
panys de les promocions que avui també cele-
breu anys. És per a nosaltres un orgull veure 
com altres generacions amb més trajectòria 
seguiu unides i compromeses amb l’associació 
d’antics alumnes i els valors de Sant Ignasi.

En tercer lloc voldria felicitar a tots els com-
panys de la nostra promoció que celebrem 10 
anys. Sens dubte, la promoció del 2007 hem 
demostrat ser una promoció inquieta i curiosa, 
que ha sabut obrir-se camí en un món de cons-
tants canvis i incerteses, però també ple d’opor-
tunitats. Segurament la nostra promoció és una 
de les més globals entre els antics, proba d’això 
és que aproximadament un 20% dels companys 
viuen a l’estranger, en més de 14 països dels 5 
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continents. Agrair especialment a tots els com-
panys que heu vingut de lluny per poder estar 
aquí amb nosaltres i aprofitar també per recor-
dar als companys que avui no han pogut assistir, 
però que esperem trobar en la propera Diada.

Ara que ha passat temps i que podem mirar 
la nostra etapa educativa en perspectiva, ens 
donem compte que hem sigut uns afortunats 
en poder estudiar en aquesta escola. Pro-
bablement, no tots hem agraït lo suficient a 
totes les persones que han intervingut en la nos-
tra educació, principalment: els nostres pares i 
professors. Els nostres pares van decidir dur-nos 
a aquesta escola convençuts que era la millor 
educació que podíem rebre. Tots els tutors i pro-
fessors que hem tingut, cadascú a la seva mane-
ra ens han ajudat a créixer i madurar. A tots ells, 
moltes gràcies. 

Crec que no m’equivoco si dic que som una 
promoció de persones exigents, però que te 
ganes de millorar el mon en el que vivim. A dife-
rencia dels nostres pares, nosaltres ja hem can-
viat de feina varies vegades, i no tenim por als 
canvis ja que sempre ens trobem en la recerca 
de nous reptes. Precisament és quan ens trobem 
fora de la zona de confort, és quan som capaços 
de donar el millor de nosaltres mateixos. La 
nostra generació té una gran capacitat d’apre-
nentatge, disposa d’àmplies habilitats digitals i 
comunicatives, i sobretot una gran sensibilitat 
social al haver entrat en la vida adulta immersos 
en una crisis econòmica, política i sobretot de 
valors. Per sort, les vivències viscudes i els amics 
que hem fet en aquesta escola ens han ens ha 
ajudat de manera conscient o inconscientment 
en el nostre desenvolupament personal. 

Quines són aquestes experiències que ens 
han marcat? 

C om és tradició, una nova generació d’An-
tics Alumnes del Sant Ignasi ha celebrat 
la primera retrobada des que van acabar 
la seva estança al col·legi, ara fa cinc anys. 

Per a aquest dia tan especial, se’ls va obrir les 
portes als passadissos de Batxillerat, on la majo-
ria dels assistents van conviure el dia a dia 
durant dos anys.

Així doncs, al voltant de 120 exalumnes de 
la generació del 2012 es va reunir el passat 21 
d’abril amb motiu de la Festa Jove, que es va 
desenvolupar de forma molt alegre. Els alumnes 
estaven meravellats (o temorosos) que ja hagu-
és passat aquell temps. No van faltar abraçades 
ni records dels bons moments viscuts en l’esco-
la: retrobar-se amb companys de primària, amb 

Cadascú de nosaltres té un record únic i per-
sonal del pas per l’escola, però tots tenim nexes 
de record en comú. Alguns recordem especial-
ment la besant del coneixement, amb el rigor 
acadèmic i l’orgull pel treball i les coses ben 
fetes. Altres recordem la besant esportiva, amb 
l’esperit de superació i el mai donar-se per ven-
çut. D’altres recordem la basant social i espiri-
tual, amb una actitud de servei envers els més 
febles i necessitats. 

Totes aquestes experiències i records tenen 
com a nexe uns valors compartits entre tots nos-
altres des de ben petits. Si comencéssim a llis-
tar-los, estaríem una bona estona, però segur 
que ràpidament trobaríem un denominador 
comú. És inqüestionable que les nostres arrels, 
que part del nostre caràcter i de la nostra per-
sonalitat, l’hem forjat aquí, i que gran part del 
que som és gràcies a l’educació que hem rebut 
en aquesta escola. El Sant Ignasi ens ha marcat 
en molts sentits, sobretot en l’àmbit afectiu i per 
això no és fàcil descriure aquest sentiment que 
ens agermana a tots. 

Passejant aquest matí per l’escola ens dona 
la sensació de que fos ahir i tot i que ens agra-
daria que el temps no passes tant despresa, el 
rellotge no s’atura. El temps no el podem aturar, 
però el que si que podem fer és que cada segon 
compti, gaudir de cada moment. 

Us convido a tots a parar un segon, a que 
viatgeu en els vostres records i busqueu alguna 
anècdota d’aquesta escola que us arrenqui un 
somriure.  

Que per molts anys puguem seguir recordant 
els bons moments que ens ha donat el Sant 
Ignasi i puguem seguir gaudint de la nostra 
amistat. 

aquella que va seure al teu costat durant tot un 
trimestre, amb el que tocava fer tantes pràcti-
ques de laboratori i altres companys que avui 
en dia, s’han convertit en bons amics. D’altres 
que tot i no haver-se vist des d’aleshores, quan 
es troben s’adonen que han compartit molts 
moments al col·legi en diferents etapes de la 
vida. Durant el sopar, va haver temps per posar-
se al dia i intercanviar les experiències viscudes 
al llarg dels anys posteriors a la graduació.

Després del sopar, els alumnes es van quedar 
xerrant a les instal·lacions on van passar tantes 
hores i finalment, van seguir la festa fora de l’es-
cola. L’acte va fer il·lusió als exalumnes i esperen 
repetir l’acte dintre de cinc anys més. 

Promoció 2012

celebració dels  

5 Anys ErnEst bEnEdito i bErtA gArcíA



estol 301
associació antics alumnes sant ignasi

estol 301
associació antics alumnes sant ignasi 2120

El pasado viernes 21 de abril celebramos y disfrutamos de un 
clásico: el XX campeonato de Pitch&Putt que nuestros amigos 
la familia Alegre Roselló - Beton Catalunya, viene organizando 
desde su inicio y que con toda su simpatía nos ofrecen. Gracias.

Nos encontramos los amigos que nos divierte el golf, hicimos 
un concurso previo de putt y luego todos en grupos y al tiro sali-
mos al campo. Los más mayores reímos y competimos y los más 
jóvenes, cada vez en mayor grupo nos apretaban y luchaban tam-
bién por el resultado. Ese viernes la tarde fue muy buena, lo pasa-
mos muy bien y acabamos como siempre en el golf contando los 
golpes y recordando y explicando el partido, mientras tomamos 
un aperitivo.

Andrés Espinós nos repartió los trofeos y nos dedicó unas 
palabras de adiós de Presidente de esta su gran etapa al frente de 
la Asociación.  Un abrazo Andrés y un abrazo a todos 
y hasta el año próximo otra vez en el campo y con 
los palos en mano. 

Des de l’inici de la temporada passada l’Associació d’Antics 
Alumnes patrocina els dos equips amateurs de futbol. Per 
nosaltres és tot un orgull seguir vestint l’escut i els colors del 
col·legi, així com anar a jugar a tots els camps acompanyats 
dels valors que hem aprés en aquesta escola. Valorem molt 
l’esforç que s’ha fet des d’Antics per incentivar el futbol i per 
recuperar les senyes d’identitat de l’escola: el color vermell i 
l’escut tradicional. El Sant Ignasi i el futbol són els nexes 
d’unió de tots aquells que juguem a l’equip amateur. Tots som 
ex-alumnes i això es nota tant dins com fora del camp. 
L’ambient que es respira al vestidor és molt familiar, tot i que 
hi ha edats molt diverses, ja que les promocions dels jugadors 
van des de la del 2004 fins la del 2015. Un contrast d’edats 
que potser en un altre equip es notaria però aquí, lluny de 
notar-se, ens enriqueix i ens uneix encara més. Tots nosaltres 
sentim aquest col·legi com la nostra segona casa i és, segura-
ment, l’estima cap aquesta escola el que ens fa seguir jugant 
després de tants anys. La clau de tot és el sentiment de perti-
nença cap al Sant Ignasi, que és una part molt important de 
les nostres vides per tots els moments i records que hi hem 
viscut i que quedaran per sempre.  

ClassifiCaCió

HANDICAP

1. enric Yañez castro (P.1975)
3. Francisco Guarner muñoz  (P.1969)

SCRATCH

1. Jaime Nart espinet (P.1972)
2. Javier monsó Parra (P.2007)

c r ò N i c a

e s P o r t

xx  
trofEu
pitch  
& putt

saNt 
igNasi  
futbol  
i AMics

frAncisco guArnEr 
Vicepresident de l’associació antics alumnes 
promoció 1969

MArc collAdo
promoció 2015
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asamblea

AsAMblEA 
de la coNfederacióN
europea de aNtiguos
alumNos eN malta
J. EnriquE rEbés 
promoción 1987 
Vocal  associació antics 
presidente de la asociación europea  
de antiguos alumnos de Jesuitas

El viernes por la tarde asistimos al encuentro 
anual de oración conjunta entre el cristia-
nismo y el islam, iniciativa de la asociación 
local de antiguos alumnos; la protagonista de 

la plegaria fue la Virgen María, cuya presencia en 
los textos del Corán es relevante como madre de 
Jesús. A la cita asistimos católicos y musulmanes, 
y estuvo presidida por el arzobispo de Malta y por 
el imán de Malta. Al escuchar los rezos y las inter-
venciones, fue sorprendente comprobar cuántas 
cosas nos unen a pesar de las notables diferencias 
de carácter cultural y religioso. Este tipo de encuen-
tro interreligioso se celebra también cada año en el 
Líbano con motivo de la fiesta de la Anunciación y 
es un destello de esperanza en este mundo necesi-
tado de concordia. 

Al día siguiente escuchamos la intervención 
de Roberta Metsola, diputada maltesa en el 
Parlamento Europeo, autora del informe parla-
mentario sobre la situación de los refugiados y 
sobre las acciones que debe tomar Europa. La 
eurodiputada hizo un diagnóstico muy realista y 
muy duro con lo que está ocurriendo y sobre la 
necesidad de que la Unión Europea actúe en todos 
los ámbitos para paliar la situación que están 
viviendo los refugiados.

Posteriormente, recibimos a la directora del 
Servicio Jesuita para los Refugiados en Malta, que 
nos describió la inmensa labor que está haciendo 
la institución a favor de los refugiados en esta parte 
del Mediterráneo. Su testimonio fue muy impac-
tante, ya que nos explicó de primera mano las 
acciones que están llevando a cabo para rescatar y 
salvar vidas de los cientos de personas que llegan a 
estas islas procedentes de la ribera Sur del 
Mediterráneo. En su relato vivimos escenas desga-
rradoras de lucha por la vida en los naufragios 
camino de la costa europea.

Por supuesto, nos acordamos de las palabras del 
Papa Francisco, cuando nos recibió el pasado mes 
de septiembre, y nos alertó sobre la magnitud del 
drama que viven las personas refugiadas y despla-
zadas que han tenido que huir de su país, empuja-
dos por la guerra, la inseguridad, el hambre… 
Familias enteras, poblaciones enteras, personas de 
todas las edades, profesiones y condición. Y nos 
acordamos de la exhortación de Francisco a ayudar, 
desde nuestra posición de antiguos alumnos privi-
legiados. Por eso desde las asociaciones estamos 
promoviendo la colaboración y la ayuda al Servicio 
Jesuita para los Refugiados.

En las siguientes sesiones, escuchamos la pre-
sentación de las actividades de dos jóvenes y diná-
micas asociaciones de antiguos alumnos de países 
del Este: la de Budapest y la de Albania. También 
asistimos a las novedades aportadas por las dife-
rentes federaciones, como un fondo de inversión 
para nutrir becas, la propuesta de realizar peregri-
naciones de ámbito europeo, o iniciativas de for-
mación y networking entre antiguos alumnos de 
diferentes campos profesionales. 

Todas las actividades y sesiones se desarrolla-
ron con un gran ambiente de amistad y compañe-
rismo, convencidos de la importancia de la unión 
en el movimiento de antiguos alumnos, que está 
al servicio de los valores que recibimos en nuestra 
educación en los colegios. Una unión de la que 
disfrutamos en la federación española y en la con-
federación europea, y que esperamos encontrar 
en el próximo congreso mundial de antiguos alum-
nos a celebrarse el próximo mes de junio en 
Cleveland (Ohio, EE.UU). 

El segundo fin de semana de marzo 
celebramos en Malta la asamblea de la 
Confederación Europea de Antiguos 
Alumnos de Jesuitas. A la misma 
asistieron representantes del movimiento 
de antiguos alumnos de la mayor parte  
de países de Europa en la que la 
Compañía de Jesús está presente  
en el ámbito educativo.

«Nos acordamos de la exhortación  
de Francisco a ayudar, desde nuestra 
posición de antiguos alumnos 
privilegiados. Por eso desde las 
asociaciones estamos promoviendo 
la colaboración y la ayuda al Servicio 
Jesuita para los Refugiados.»
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El pasado 9 de febrero gracias al trabajo de la 
comisión encargada de los delegados llena-
mos la sala Espinal con nuestro tradicional 

Consell de delegats.
Tras las palabras de Andrés Espinós, yo mismo 

agradecí la confianza depositada en mi y comen-
té brevemente los objetivos de la junta en los 
próximos años; las reuniones de promociones, 
premios excelencia, encuentros nacionales e 
internacionales, retiro en Manresa, conferencias,  
el importante reto de la asociación al comprome-
ternos como organizadores del  congreso mundial 
de Antiguos Alumnos 2021, así como las relacio-
nes con el colegio y la compañía. A continuación 
nuestra tesorera Nuria Duffo presentó las cuentas 
de la asociación así como las aportaciones a enti-
dades sociales que realizamos el pasado ejercicio 
2016.

 Finalmente Andrés Espinós, comentó su 
deseo de tras 4 años al frente de la asociación y 
después consultarlo con el Senat de expresidents, 
finalizar su mandato como Presidente y presentar 
a Juan N. García-Nieto Portabella para sustituir-
le como nuevo candidato a presidir la asociación 

tras la asamblea general a celebrar el próximo día 
del Antic . Por mi parte no pude más que agrade-
cer la confianza de nuestro anterior presidente.

Tras esta breve pero intensa exposición,  este 
año decidimos separarnos en dos grupos para de 
una forma más dinámica poder intercambiar 
experiencias, opiniones y deseos acerca de lo que 
queremos para nuestra Asociación y que quere-
mos de nuestra Asociación, aportando así nuevas 
ideas para que la junta pueda trabajar en ellas. 
Realizamos un corte por promociones reuniendo 
a las más jóvenes en una sala y a las más veteranas 
en otra sala. De ambas salas pudimos recabar 
diferentes opiniones, propuestas y comentarios 
que esperamos nos sirvan para mejorar nuestro 
trabajo para el bien de la Asociación y de los 
Asociados.

Al acabar la puesta en común realizamos la 
foto de rigor en las escaleras del colegio y nos diri-
gimos al comedor para disfrutar de la magnífica 
cena servida una vez más por la escuela de hos-
telería.

c r ò N i c a

consEll  
dE dElEgAts
2017
 JuAn n. gArcíA-niEto portAbEllA
president de l’associació antics alumne 
promoció 1981

Comissió Social i Pastoral
DONaCiONs 2016
>  CARLES BLANCH 11.200

>  ENXARXAD 4.000

>  FuNDACIó LA SALuT ALTA 3.000

>  ENDOWMENT FuND 5.500

>  FuNDACIó LA VINYA 3.000

>  RAFAEL DE SIVATTE 3.000

Total donacions 29.700

CONCEPTEs PREs. 2016 REal 2016 PREs 2017

Ingressos 125.000 124.600 125.000
>  QuOTES 115.000 115.000 115.000

>  ESPONSORS 5.000 3.800 5.000

>  ALTRES INGRESSOS 5.000 5.800 5.000

Despeses 125.000 124.600 125.000
>  DESPESES EXPLOTACIó 20.000 27.500 20.000

>  ESTOL 15.000 17.000 17.000

> CatàleG 4.000 - 4.000

>  DONACIONS 39.500 30.000 30.000

>  PREMIS EXCEL·LèNCIA Y CONFER. 2.600 2.600 2.600

> DIA DE L’ANTIC, DELEGATS, REuNIONS 25.000 24.500 25.000

>  ALTRES DESPESES 6.500 11.000 6.500

> MERCHANDINSING&SPONSORITzACIó 6.500 13.000 5.000

>  PREVISIó HISENDA/BAIXA/CONGRéS 6.900 - 11.400

Les xifres de l'Associació
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c o N F e r è N c i a

cicle de conferències 
d’actualització personal

rEtos ActuAlEs y 
pErspEctivAs dE 
futuro dE lA unión 
EuropEA
àNgel boixareu (p1973)
director general en el consejo de la ue

Hace 60 años,seis Estados miembros fundadores  
de la Unión Europea firmaron los Tratados de Roma. 
Inicialmente, acordaron resolver sus conflictos en torno 
a una mesa, en lugar de hacerlo en los campos de 
batalla. La Unión europea ha mejorado nuestras vidas: 
las de 500 millones de ciudadanos. Es un hecho, aunque 
quizás algunas generaciones han tenido oportunidad de 
vivirlo más que otras.

Pero como organismo vivo que es, se sigue enfrentando 
a importantes retos: 

ReTo 1: el Brexit. La carta enviada por el Reino Unido 
(R.U.) en marzo solicitando salir de la UE en un plazo de 
dos años provoca serios problemas tanto a sí mismo como 
al resto de países miembros. En el RU existe un riesgo de 
implosión constitucional ya que tanto en Escocia como 
en Irlanda del Norte una parte importante de la población 
está a favor de la permanencia y en contra de volver a 
establecer fronteras después de unos años de éxito del 
proceso de pacificación. Por otra parte, el RU tendrá que 
empezar desde cero a renegociar acuerdos con terceros 
Estados y deberá pagar a la UE cantidades muy impor-
tantes. A su vez, la UE pierde un Estado miembro que, 
aunque incómodo y algo reticente ( no en vano conserva 
su moneda local) tiene tanto peso económico como el 
conjunto de los 20 países menos importantes de la UE. 
En resumen: una decisión que consumirá muchas ener-
gías, tanto políticas como administrativas 

ReTo 2: Crisis de los refugiados : En los años recientes  
ha habido un desbordamiento de las fronteras de la UE 
por dos frentes : el Mediterráneo Oriental, protagoni-
zado por refugiados provenientes de países en guerra 
(Siria, Yemen, Irak, Afganistán) que intentan llegar a 
Alemania a través de Grecia y Turquía y el Mediterráneo 
Central protagonizado por inmigrantes de origen eco-
nómico que por motivos económicos intentan  llegar a 
Italia a través de Libia.

La UE ha negociado con Turquía para que reten-
ga inmigrantes dentro de sus fronteras, y ha lle-
gado a acuerdos con países africanos en materia 
de desarrollo económico y de readmisión de inmi-
grantes documentados.

Se ha evidenciado la poca solidaridad de algunos 
de los países miembros de la UE que se han nega-
do a cumplir con la cuota acordada de inmigran-
tes a reubicar.

ReTo 3: Auge de los populismos, tanto de izquier-
das como de derechas, que en muchos casos son 
antieuropeos culpando a Bruselas de cualquier 
desdicha. Afortunadamente no triunfaron ni en 
Austria ni en Holanda y el talante pro Europa de 
Macron en Francia posibilita el relanzamiento del 
eje franco-alemán.

ReTo 4: Recuperación después de la crisis eco-
nómico-social de la gran recesión. España todavía 
está en fase de recuperación, después de haber 
perdido un 10% de su PIB, con un paro del 16%-
17% , y un 40% de los parados en edad juvenil.

Reto 5: el nuevo Escenario Internacional: por el 
Este está Turquía y su régimen autoritario. Con 
EEUU y su Presidente Trump la amenaza de un 
proteccionismo comercial, y desacuerdo en la 
política para combatir los efectos del cambio cli-
mático.

Y una vez conocidos estos retos ¿cuáles son las 
Perspectivas de futuro de la UE?:

En la Declaración de Roma se expone el Programa 
de la UE y sus objetivos:

•  Constituir una Unión segura que se protege de la 
amenazas del terrorismo yihadista mediante con-
troles exteriores en las fronteras e intercambio de 
información entre sus Miembros.

•  Constituir un foco de prosperidad y sostenibilidad 
que además genere empleo y con mayor incidencia 

en la juventud, eliminando además las diferencias 
entre hombres y mujeres y potenciando las liber-
tades de las personas, de los capitales y de las mer-
cancías.

•  Disminuir la dependencia energética de otros paí-
ses ( gas de Rusia), desarrollar la economía digital, 
avanzar en políticas de Medio Ambiente median-
te la potenciación de energías renovables, y com-
pletar proyectos en desarrollo como la Unión 
Bancaria o la creación de un Ministerio de finanzas 
europeo.

•  Avanzar en la consolidación de derechos sociales, 
conciliación de vida laboral y familiar.

•  Fortalecimiento de la UE en el plano mundial, no 
sólo en el terreno de las regulaciones sino también 
en otros como el militar con una Unión de Defensa, 
complementaria de la OTAN.

Una vez finalizada la conferencia se abrió un ani-
mado turno de preguntas por parte de los asis-
tentes.

La Associació de Antics Alumnes de Sant Ignasi 
agradece a Angel Boixareu, que reside desde hace 
años en Bruselas, su disposición y colaboración 
que ha hecho posible que esta conferencia haya 
tenido lugar aprovechando una breve estancia 
suya en Barcelona.

«La Unión europea tiene como 
perspeciva de futuro avanzar en la 
consolidación de derechos sociales, 
conciliación de vida laboral  
y familiar.»

AMAdEo tusEll
promoció 1973
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Matrimonis
>  Nacho Ginebreda Cairó (P2004) 

Elena de Salvador

>  Marc Valls Ramón-Cortés (P2005)
Marina Ruiz

>  Mª Mercè abelló Viñas (P2005)
Cedric Thiebaut

>  Higinio Raventós Martí  (P2007)
Marta Anadón 

>  Paz de Tort (P2007)
Victor Saladich

Naixements
Joaquim-Pere

>  Jordi Grau Noguera (P1990)
Denisse Villarino Mata

Pau
>  Joan Quintana sancho (P1990) 

Mercé amargós Bosch (P1994)

Jan
>  Elena Guerra Manresa (P1997)

Javier Corredor Rojas

Alex
>  Cristina Purroy Corbella (P1998) 

Juan Batlló ferrer  (P1998)

Inés i Paz
>  Guillermo Casasnovas Cavestany (P2001)

Mónica Baurier Trias

Sofia
>  alejandro Donadeu Noguera (P2002)

Eva Dabanch

Guillermo
>  Guillermo Donadeu García-Nieto (P2005)

Myriam Navas

Defuncions antics
> P. Edmund Benedetti Kalitowski (P1936)
> Josep ignasi surís Dalmau (P1936)
> Jacint Creus Campañá (P1939)
> Carlos de aguilera y de fontcuberta (P1944)
> Ramón Negra Valls (P1944)
> salvador Pániker alemany (P1944)
> Rafael Calzado de Castro (P1945)
> Juan Pablo salietti feliu (P1945)
> Xavier Tusell andreu (P1945)
> Josep Cirera de luna (P1946)
> Juan federico fisas Mulleras (P1948)
> antonio Messa Buxareu (P1948)
> ignacio M. Vidal arderiu (P1948)
> Raimond algueró fortuny (P1949)
> Josep Grau Barberá (P1951)
> Mauricio de sivatte algueró (P1951)
> Pedro Jaumà Musté (P1951)
> Juan Mª Tulla lobo (P1951)
> fco. Javier Valls Planas (P1951)
> Enric Bonmatí Boxa (P1952)
> José antonio ferrer Grifols (P1952)
> José M. Tintoré Blanc (P1952)
> Miguel Borrás Batllori (P1953)
> Carlos Calderó saderra (P1953)
> Josep M. Vallès santomà (P1953)
> Rafael Durán Espinosa (P1954)
> Curro Espinós solís (P1954)
> Jorge Cottet sebile (P1955)
> Emili Gil-Vernet Huguet (P1957)
> José Teichman Biada   (P1957)
> Pere Pellicer ibran (P1960)
> Ramon armengou foix (P1962)
> Enrique Guardiola sacarrera (P1962)
> Jaume sansa Reñé (P1962)
> Miguel Tarradellas Bertrán (P1963)
>  fernando lópez-Nuño santurtún (P1967)
> Guillermo Bañares Parera (P1968)
> Jorge Bascones Gleave (P1969)
> Javier de Juan-Creix y Bretón (P1969)
> francisco Javier sáenz Gómez (P1971)
> Javier Gispert soteras (P1981)

Defuncions familiars
Juan Federico Fisas Mulleras, germà de

>  santiago fisas Mulleras (P1940)
> Ricardo fisas Mulleras (P1947)

P. Edmund Benedetti Kalitowski, germà de
>  Emilio Benedetti Kalitowski (P1946)

Rafael Calzado de Castro, germà de
> José Manuel Calzado de Castro (P1948)
> Jorge luís Calzado de Castro (P1950)
> Juan angel Calzado de Castro (P1955)

Salvador Garçon Permanyer, fill de
>  Jordi Garçon Torró (P1951)

Josep M. Vallès Santomà, germà de
> lluís Vallès santomà (P1955)

Josep Cirera de Luna, germà de
>  Juan Ramón Cirera de luna (P1955)

Miguel Tarradellas Bertrán, germà de
>  antonio Tarradellas Bertrán (P1961)
> Jaime Tarradellas Bertrán (P1969)
> alberto Tarradellas Bertrán (P1974)
> félix Tarradellas Bertrán (P1979)

Josep Ignasi Surís Dalmau, pare de
>  Jose Mª surís Jordá (P1962)
>  Juan ignacio surís Jordá (P1964)
>  Jordi surís Jordá (P1966)
>  Ramón Mª surís Jordá (P1971)
>  luis Mª surís Jordá (P1973)
>  santiago surís Jordá (P1976)
>  Enrique surís Jordá (P1977)
>  alejandro surís Jordá (P1983)

Helena Folch-Rusiñol, esposa de
>  alejandro Maluquer solá (P1965)

Emilio Zegrí Camprubí, pare de
>  Emilio Zegrí Boada (P1970)

Joan Massanés Ibern, pare de
>  Joan Massanés Vilaplana (P1973)

Jorge Bascones Gleave, germà de
>  Juan Bascones Gleave (P1976)
> Carlos Bascones Gleave (P1979)
> alejandro Bascones Gleave (P1982)
> Helena Bascones Gleave (P1972)
> Gerardo Bascones Gleave (P1972)

María Ribas Montobbio, mare de
>  Pietro Melloni Ribas (P1976)
> Gianni Melloni Ribas (P1979)
> Javier Melloni Ribas (P1980)
> fernando Melloni Ribas (P1982)

José Antonio Ferrer Grifols, pare de
>  Carlos ferrer fatjó (P1983) 

i germà de
>  Juan ferrer Grifols (P1956)
> sebastià ferrer Grifols (P1959)

Curro Espinós Solís, pare de
>  francisco Espinós de Pascual (P1985)
>  Jose antonio Espinós de Pascual (P1986)
> alfonso Espinós de Pascual (P1989)

Lluís Arnau Mattes pare de
>  isabel arnau Trias (P1991)
> Marc arnau Trias (P1995)
> Cristina arnau Trias (P1998)

Ramon Armengou Foix, pare de
>  lara armengou Ruiz (P1996)
> Marc armengou Ruiz (P1998)

José M. Bergua Lanau, pare de
>  José María Bergua samaranch (P1998)

Pere Pellicer Ibran, pare de
>  Mireia Pellicer Bertrand (P1998)

Albert Sánchez Turet, pare de
>  ignasi sánchez aymar (P2001)
>  Blanca sánchez aymar (P2003)

Fernando Finestres Zubeldía, pare de
>  Patricia finestres Quinzaños (P2002)

Fe d’errates
En l’Estol 300 no es va publicar per error, en l’apartat de 
defuncions familiars, el nom de Juan Deu Pañella 
(P.1954) pare de Nacho Deu Bartoll (1986).

Fes-nos arribar les teves notícies
antics.santignasi@fje.eduel noticiAri dels aNtics

>  Eduardo  
Ponsa Baldebey (P 1951) 
Ha publicado el libro titulado  
De Belén a Belén. La injusta 
expulsión de los judíos sefarditas  
y su vuelta a Israel.

REsuMEN 
De Belén a Belén. La injusta 
expulsión de los judíos sefarditas 
y su vuelta a Israel, es un novela 
que trata de una historia familiar, 
ficticia, aplicable a muchas otras 
de las expulsadas que se fueron a 
Sudamérica y que, con los años, los 
más jóvenes, ahora, desean volver 
para instalarse en Israel, pasando 
previamente por Toledo, la antigua 
y primera capital de lo que hoy día 
ya es la España de la Península 
Ibérica, de donde injustamente 
tuvieron que marchar.

>  José sols (P 1980) 
Es uno de los autores del nuevo libro 
titulado Ética de la investigación 
científica de Desclée De Brouwer.

fiCHa 
isbN: 978-84-3302-917-1 
Número de páginas: 276 
editorial: Desclée De Brouwer

REsuM 
Este libro presenta una reflexión acerca 
de las múltiples y variadas 
problemáticas éticas que plantea el 
ejercicio de la investigación científica, 
tanto en las ciencias de la naturaleza 
como en las ciencias sociales. En el 
último medio siglo se ha fraccionado 
enormemente la ciencia, debido a lo 
cual los autores –todos ellos profesores 
universitarios, mayoritariamente del IQS 
(Universidad Ramon Llull), centro de 
UNIJES– apuntan a aquello que tiene 
de unitario la investigación científica, 
desde la antropología hasta la biología, 
pasando por una diversidad enorme de 
disciplinas.

Notícies breus
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>  Manuel Montobbio (P 1980) 
Ha publicado un libro titulado Ideas 
chinas. El ascenso global de China  
y la Teoría de las Relaciones 
Internacionales.

fiCHa 
isbN: 978-84-9888-763-1 
Número de páginas: 144  
editorial: Icaria Editorial y el Real 
Instituto Elcano con la colaboración  
del Centro de estudios Internacionales  
de Barcelona CEI Bcn

REsuMEN 
La conformación de China como 
potencia global y su centralidad en el 
sistema internacional ¿conllevará 
simplemente un cambio de la 
estructura, distribución y equilibrios de 
poder en el sistema internacional 
existente, o una reconfiguración de 
éste y de las ideas y paradigmas en 
que se sustenta?

Notícies breus

nou
cAtÀlEg
novA
App
Molt aviat rebreu la nova  
edició del catàleg  
dels antics alumnes. 
Pròximament podreu fer la consulta  
de totes les dades on-line, amb 
qualsevol dispositiu.

Associació d’Antics Alumnes
Jesuïtes sarrià - sant Ignasi

r e c é s

retiro 
en manresa
Dirigido por David Guindulain, SJ 
promoción 1983

José luis  AyXElá
promoció 1956

En esta ocasión dirigió el retiro el padre  
David Guindulain S.J. que tras una explicación 
introductoria nos pasó un video del Papa Francisco 
a la Congregación General de los Jesuitas (24.10.16) 
del que destaco tres ideas a pedir y meditar.

1.   Hacer camino:  
con alegría, con la Cruz y con la iglesia.

2. Ir avanzando y no sólo ocupar un lugar.

3.  Como cercana a la gracia divina,  
pedir el sentido del humor.

Lo anterior se completa con el “mensaje del Papa 
Francisco para Cuaresma 2017” que con este mismo 
título, lo escribes en el buscador de tu ordenador y 
puedes leerlo y meditarlo como allí hicimos.
Para la oración de la tarde se nos entregó un guión 
“De l’amor a l’alegria”.
Fuimos a ver cuatro interesantes lugares de la ruta 
Ignaciana de Manresa y la jornada acabó con las 
conclusiones sugeridas por los participantes y la 
Eucaristía (= acción de gracias) en la Santa cueva.

>  luis lorenzo Roldán (P 1963) 
Ha publicat un nou llibre titolat 
Levanta y anda en la India rural.

fiTXa 
isbN: 978-8461759743 
Nombre de pàgines:100 
editorial: +Bernat 
Levanta y anda en la India rural 
és el títol del llibre que ha publicat 
Luis Lorenzo, després de deu anys 
de cooperació en Cirurgia 
Ortopèdica i Traumatologia amb la 
Fundació Vicente Ferrer. De fet, ha 
compaginat durant molts anys la 
seva activitat professional a 
l’Hospital Joan XXIII de Tarragona 
amb la seva tasca de voluntariat en 
diferents indrets com el Sàhara, el 
Txad, o l’Índia. En aquest darrer 
país, ha fundat, de la mà d’altres 
companys traumatòlegs, 
l’Associació de Cirurgians 
Ortopèdics Voluntaris (ACOV), amb 
la voluntat d’oferir la seva 
especialitat entre la població més 
vulnerable. 
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s o l i d a r i ta t

cElEbrEM  
20 Anys  
proJEctAnt  
un nou cEntrE  
sAnt JAuME
grAu ussEtti
director del centre sant Jaume

L’abril de 1997 la comunitat educativa 
del col·legi Sant Ignasi Sarrià va 
constituir la Fundació Carles Blanch a 
partir de la convicció i voluntat que calia 
celebrar el centenari de la institució 
incidint en la transformació social d’un 
barri de Badalona. Vam començar 
atenent a 8 joves, amb 1 professional i 
un nombrós equip de voluntaris.

Vint anys després, el Centre Sant Jaume s’ha esta-
blert com un referent en l’atenció a infants, joves i 
famílies en situació de vulnerabilitat i risc social de la 
ciutat. El projecte ha crescut gràcies a les moltes col-
laboracions rebudes des de l’entorn del Sant Ignasi, 
de tots els agents públics o privats, dels particulars i 
empreses que ens han donat suport en tots aquests 
anys.

Alguns indicadors de la situació actual dels barris de 
Badalona Sud on treballem permeten entendre la 
necessitat de la nostra intervenció:

•  L’absentisme escolar arriba al 40% a Primària i fins 
al 60% a Secundària

•  El 25% dels menors de 18 anys de la ciutat que tenen 
un mesura de protecció viuen en aquest territori

•  El 32% dels joves amb mesures judicials en medi 
obert de la ciutat viuen al territori

•  El 16% de l’atur de la ciutat es concentra en aquests 
barris

•  El 28% de població és d’origen estranger
•  El 12% de la població gitana viu en situació d’anal-

fabetisme

•  El CAP de Sant Roc atén a la població amb indi-
cadors socioeconòmics més desfavorables de 
Catalunya.

L’increment progressiu anual de persones ateses 
directament a les instal·lacions del c/Tortosa 33 (on 
vam arribar l’any 2001) és la constatació de la ferma 
voluntat per part de l’entitat de donar resposta a 
aquest context, d’acord al nostre saber fer i les pos-
sibilitats tant econòmiques com d’infraestructura. 
Actualment, les persones implicades a l’entitat són: 

És per aquest motiu que, actualment i, d’acord al 
Pla Estratègic de l’entitat pel període 2016-19, el 
Patronat de la Fundació ha assumit el compromís 
de fer possible ampliar aquesta resposta sòcioe-
ducativa al mateix barri, on ja som arrelats, a par-
tir de la construcció d’un nou edifici: el Nou 
Centre Sant Jaume!

Amb aquest nou equipament pretenem:

•  Consolidar els esforços davant la crida de la 
realitat de Badalona

•  Implementar nous projectes pels nous reptes 
aportant propostes innovadores i de dimensió 
comunitària al territori

•  Millorar la qualitat de tots els serveis
•  Incrementar el nombre de persones ateses  

des dels diferents projectes:
•  Centre Obert: + 100% de places reconegudes 

(+ 30)
•  UEC: + 100% de places reconegudes (+ 16)
•  ACTIVA’T: + 50% de places ofertades (+ 20)

Abans d’iniciar l’obra explicarem i presentarem el 
projecte a les diferents entitats fundacionals 
(Jesuïtes Sarrià - Sant Ignasi, l’AMPA de l’Escola, a 
l’Associació d’Antics Alumnes Jesuïtes Sarrià - Sant 
Ignasi, la Fundació Sant Ignasi), a la Companyia de 
Jesús i aquelles entitats, fundacions, empreses , par-
ticulars i administracions que considerin que cal 
apostar i sumar esforços per fer realitat aquest nou 
repte comunitari.

529.44,23 € 671.816,61 € 715.753,86 €

2014
2015

2016

Evolució ingressos

origen ingressos 2016

17,95%
entorn  

sant ignasi

3,93%
aportacions  
particulars

42,45%
àmbit  
privat

34,47%
àmbit  
públic

1,18%
altres 

aportacions

«Ajuda’ns a  
Millorar per seguir generant 
oportunitats de futur.»

si vols conèixer més detalls  
sobre el nou sant Jaume o sumar-te al 
projecte, pots posar-te en contacte amb 
nosaltres a través de:  
c.santjaume@fje.edu
amb el teu suport aconseguirem una resposta eficaç 
i adient als infants i joves amb què treballem.

421
persones 

ateses

20
professionals

83
voluntaris
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eNtrevista

isAbEl
pAgonAbArrAgA
gerent de Jesuïtes sarrià 
promoció 1990

jar a los alumnos a conseguir lo mejor de cada 
uno de ellos. Velando siempre por la sostenibi-
lidad del colegio, y buscando siempre la opti-
mización de los recursos.

Qué retos crees que tiene el colegio en la 
actualidad. Como crees que puede ayudar el 
proyecto Horitzó 2020 a los mismos?
El reto del colegio es conseguir un proyecto 
humanizador globalizado. Nuestros alumnos 
viven en un mundo globalizado y el proyecto 
educativo de Jesuitas Sarriá ha de serlo.
Los alumnos no sólo han de ser competitivos a 
nivel global, sino inspiradores, es decir, han de 
aportar una visión específica ante la vida que 
empiezan cuando acaban el colegio: una visión 
de quererlo transformar desde el trampolín en 
el que estén. 
Las nuevas metodologías de aprendizaje que el 
proyecto horizonte 2020 ofrece les permitirán 
obtener las habilidades que necesitan para 
poder jugar en la primera división en el mundo 
de hoy: flexibilidad, capacidad de co-crear, 
emprendeduría y voluntad de aprender a 
aprender. Estas habilidades, junto con el acom-
pañamiento ignaciano y a la invitación a ese yo 
interior y el conocimiento de Jesús, les han de 
permitir devenir personas integrales, personas 
interesantes a los demás, ya que serán muy 
competentes en la área en la que participarán, 
el mundo global, conocedoras en profundidad 
de la realidad compleja y cambiante en la que 
actuarán, personas compasivas con sus propios 
fallos y con los de los demás, y comprometidas 
en dejar este mundo un poco mejor a como se 
lo han encontrado.

familia maravillosa, y que sé que ha sido una 
gran elección en mi vida. 

Hablamos de tu papel actual en el colegio 
como gerente

La figura de la gerencia es una figura que apa-
rece hace seis años aglutinando funciones de 
dirección administrativa del centro, junto con 
la dirección de servicios académicos, de comu-
nicación y generales del colegio. 
Mi papel actual es asegurar el gran cambio 
organizativo que el colegio necesita en estos 
momentos: desarrollar y consolidar un equipo 
de gestión profesionalizado que permita liberar 
horas a los docentes para que se vuelquen en 
el liderazgo pedagógico y en la mejora de la 
calidad del proyecto educativo. Para ello, el 
equipo de gestión hemos de entender las nece-
sidades de las etapas y adecuar el servicio para 
asegurar la gestión en la etapa, dando así la 
confianza que los docentes precisan para que, 
liberados de esta gestión, se vuelquen en empu-

Eres antigua alumna de la escuela, cual es el 
recuerdo de tu paso por las aulas?
Invitación a dar lo mejor de uno mismo en 
todos los aspectos, y ambición por retos inte-
resantes, a la par que muy buenos amigos. 
Nos enseñaron a saber pensar, a tener criterio 
y a profundizar en los temas que estudiábamos. 
Nos impregnaron un hondo sentimiento de 
pertenencia a la institución. Y nos invitaron 
también a participar en grupos de crecimiento 
personal, que me acompañaron durante la for-
mación universitaria, y me permiten seguir 
creciendo como persona en la comunidad a la 
que pertenezco. 
El paso por el colegio también me regaló un 
grupo de amigos que seguimos andando jun-
tos, compartiendo un pensamiento crítico y 
una valoración parecida a la hora de tomar 
decisiones. 
Y mi paso por las aulas también me dio la opor-
tunidad de conocer al que hoy es mi gran com-
pañero de viaje, con quien he formado una 

Que recomiendas a los alumnos que van  
a dejar la escuela próximamente?
Que se aprieten en dar lo mejor de sí mismos. 
Que no olviden lo que les hemos inculcado tan-
tas veces: que serán más felices si se vuelcan a 
conseguir la felicidad del otro en vez de la pro-
pia. Han de tener confianza, están muy bien 
preparados, y son capaces de conseguirlo con 
creces. 
Que sean libres, diferentes, que pisen fuerte, 
que sean valientes, que sean todo lo que quie-
ran ser. Que estén vivos y presentes, con esta 
mirada “magis” sobre la vida. 
Por último, que no se olviden del grupo de ami-
gos conseguido en el colegio, esta comunidad 
con la que han compartido conversaciones que 
no siempre se pueden tener con cualquier 
amigo. Que no olviden esta experiencia de vida 
compartida, y que la mantengan. Que luchen 
por mantener complicidades en la vida que te 
impulsan a soñar por encima de trabajar, sue-
ños que les regalarán muchas más sonrisas y 
felicidad que todo lo que se puede comprar. Y 
que los amigos del colegio les van a acompañar 
toda la vida, si quieren. 

« A los alumnos que acaban les 
recomiendo que sean libres, diferentes, 
que pisen fuerte, que sean valientes, 
que sean todo lo que quieran ser.  
Que estén vivos y presentes, con esta 
mirada “magis” sobre la vida .»
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eNtrevista

sWAMi 
shilAnAndA, s.J.

un mundo mejor. El 15 de Agosto de 1948 el P. 
Sayós Provincial de Aragón nombró 8 jóvenes 
misioneros para la Misión de Bombay. En 
Diciembre del mismo año un avión Dakota nos 
llevó de Barcelona a Bombay.

Tus actividades como Sacerdote Misionero.
Mi Ordenación Sacerdotal en 1960 llegaba al 
fin de mi formación misionera en la India. Era 
necesario integrar la Fe Cristiana y la Cultura 
India. En un ambiente de creciente secularismo 
Dios me inspiró a adoptar el estilo de vida de 
un Swami y establecer un Ashram basado en 
la Evangelización de los Hindús y en la 
Inculturación, algo semejante a lo que hizo el 
Jesuita Roberto de Nobili en el siglo XVII.

¿Cuáles son las dificultades que se oponen a 
la difusión de la Religión Católica?
Después de 5 siglos de trabajo misionero en la 
India los Cristianos son 2.3%  de la población 
y va bajando, los Hindús 80% y los Musulmanes 
18% y va creciendo. Quizás este sorprendente 
resultado se podría entender si se tiene en 
cuenta durante gran parte del período colonial 
la conversión al Cristianismo iba acompañada 
de la adoptación de una cultura extranjera 
(Portuguesa, Inglesa), y el menosprecio de la 
cultura India. Por medio de Sanjivan Ashram 
en Sinnar he procurado enfrentarme con este 
obstáculo.

¿De donde vino tu vocación para hacerte 
Jesuita?
Creo que mi vocación empezó cuando en vera-
no de 1943 mis hermanas volviendo de 
Barcelona a Gelida anunciaron que Toni Blanch 
marchaba a Veruela. El día siguiente cogí el 
tren y a toda prisa me presenté en la casa de 
Toni para saber qué era todo esto.
Pero pasaron dos años antes de mi marcha a 
Veruela. El 13 de Agosto de 1945, pocos días 
después de caer dos bombas atómicas en Japón, 
entré en el Noviciado de Veruela, recibido por 
el P. Julián Sayós, S. J., a formar parte de una 
Comunidad de 80 Novicios.

Misionero a la India. Explica por qué pediste 
hacerte misionero.
Mi juventud (1936 a 1945) coincidió con años 
de guerras, violencia, odios, matanzas, destruc-
ción. Pero la virgen de Veruela nos preparó para 

El Papa Francisco terminó su exhortación  
a los Jesuitas de la congregación 36 con las 
siguientes palabras

«Este despojo hace que la Compañía 
tenga y pueda tener siempre más el 
rostro, el acento y el modo de todos los 
pueblos, de cada cultura, metiéndose en 
todos ellos, en lo propio del corazón de 
cada pueblo, para hacer allí Iglesia con 
cada uno, inculturando el evangelio y 
evangelizando cada cultura.»

pEdro JuliÀ MAyol 
promoció 1943
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la Vida de  
la promocióN 51 «El cAliu»
JosEp pEricot

EncuEntro  
de la promocióN 1958
cArlos gispErt

rEunión  
de la promocióN 2010 aafe

t r o b a d e s

promoció  

1951

promoció  

1958

promoció  

2010
T ras nuestro último encuentro en Vic donde disfrutamos de una 

inolvidable jornada, el presente año hemos celebrado dos de los 
periódicos y tradicionales  almuerzos con numerosa asistencia y 

ánimos encendidos. Se ha creado una nueva iniciativa: unas tertulias 
abiertas que se celebran los primeros martes de cada mes a las cinco 
de la tarde en el Café de la Opera en pleno corazón de las Ramblas. 
Han sido ya cuatro ediciones con unas ponencias desarrolladas por 
ilustres personalidades en el ámbito de la cultura, que han resultado 
de lo más entretenido e interesante y cuyo éxito nos anima a invitar 
y colaborar a antiguos alumnos de otras promociones. Tenemos que 
reconocer, que una convocatoria que se había lanzado para disfrutar 
de una jornada festiva en Gerona, viaje en AVE, visita cultural guia-
da y colofón gastronómico, no tuvo, por razones “obvias”, la suficien-
te acogida para poder llevarse a cabo. Sin desanimarnos y con más 
aliento y energía que nunca en su lugar lanzamos una nueva convo-
catoria, en esta ocasión para un almuerzo extraordinario conmemo-
rativo del 65º Aniversario que por fin celebramos, la mayoría acom-
pañados de nuestras esposas, en los comedores del Restaurant 
Pedagògic Loiola (escuela de hostelería del Colegio), también con  
gran éxito, nutrida representación y con un divertido final con inge-
niosas intervenciones...  y como no, con nuevas ideas para el futuro. 
La Promoción 51 “El Caliu” no para.

A yer 21 compañeros AA. de nuestra Promoción 1958 nos reuni-
mos a comer y charlar en el RC de Tenis Barcelona. Hubo algu-
nos asistentes “no habituales” que dieron nota de sorpresa muy 

simpática. También aprovechamos para ponernos al día de nuestras 
direcciones y teléfonos móviles. Fué un precalentamiento muy espe-
cial para el año que viene que cumpliremos 60 años de antigüedad 

C asi siete años después de graduarnos, el pasado 4 de marzo nos 
encontramos diez antiguos compañeros de la promoción 2008-
2010 de AAFE. El lugar fue el mismo restaurante donde hicimos 

la cena de graduación, en plan nostálgico. Se podía ver en nuestros 
rostros que nos hacía mucha ilusión ver a personas que hacía tanto 
tiempo que no veíamos y con las que compartimos muchos y buenos 
momentos. Nos pasamos toda la cena recordando anécdotas que 
sucedieron durante los dos años del ciclo y comentamos lo mucho 
que disfrutamos y a la vez aprendimos durante ese periodo. A pesar 
de haber transcurrido casi siete años, parecía que el tiempo no había 
pasado. Ahora muchos son fisioterapeutas, otros son entrenadores 
personales, algunos siguen formándose y otros son profesores de 
educación física. ¡Seguro que pronto haremos otra cena y seremos 
más!

El año 2016 la Promoción de 1951 “El Caliu” cumplió sesenta y cinco 
años, y al margen de que en esta ocasión la efeméride no concuerda 
con los clásicos y oficiales aniversarios coincidentes con las 
décadas, para sus componentes tan largo lapso de tiempo, 
significaba un hito importantísimo digno de no dejarlo pasar 
desapercibido sobre todo porque a pesar de tan provecta edad la 
promoción mantiene un envidiable ritmo de vida. 
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{    } {    }EncuEntro  
de la promocióN 1970
José MAnuEl cAsAsnovAs roldós

EncuEntro  
de sixties de la promocióN del 1973
JuAn f. goulA

promoció  

1970
promoció  

1973
E l lunes siguiente Alfonso Auguet me comenta: “Cuando llegué a 

casa me di cuenta que acababa de pasarme casi cuatro horas 
seguidas de pie saludando y hablando con los compañeros del 

colegio sin que tuviera idea la menor noción del tiempo”, y es cierto, 
parece que para muchos fue como el “rato de un recreo” y éste en 
realidad había durado desde las nueve de la noche hasta casi la una 
de la madrugada.

Otro comentario posterior al encuentro ha sido: “Nos faltó tiempo 
para saludar a más compañer@s, o para hablar más con algunos 
reencontrados muchos años después, pero lo dejamos para próximos 
Encuentros ...!”

El pasado viernes 21 de octubre, nos reunimos más de setenta 
compañeros de la Promoción de 1973 en el Círculo del Liceo. La 
excusa que se buscó fue que a final del año, hasta el más joven de la 
promoción será Sixtie, pues se trata de la promoción de los que naci-
mos en el 1956 o antes.

Xavier Pintó, que abandonó el colegio acabado tercero de bachi-
llerato, justo superado al padre Forteza y las declinaciones de latín, 
me pasó una nota de agradecimiento a los organizadores incluyendo 
el siguiente comentario:

La reunión me dio la oportunidad de reencontrarme con Valls 
Mora que no veía creo desde el colegio, con Roig que también había-
mos sido amigos, Bou que sigue manteniendo relación con mis her-
manos abogados, Castellví, Amigó, Ginebreda, Estruch, Huerta, Puig 
y muchos otros. Es curioso como  después de tantos años mantenemos 
una personalidad muy parecida a la de la infancia. Amigó, por ejem-
plo, tiene el mismo talante, simpático y abierto, con cierta ironía, etc. 
Me pareció también un hecho muy notable poder ver al padre Roigé 
y  al hermano Benedetti y ver que aún tienen una buena capacidad 
de oratoria. Fue una experiencia fantástica y me gustaría que pudié-
ramos repetirla en un futuro no tan lejano. Cuenta conmigo si vuel-
ves a convocar.

D urante la comida, sentados en dos mesas de ocho amigos, pudi-
mos recordar jugosas anécdotas de los años 1960-1970 en los 
que habíamos estado en el colegio: aulas, brigadas, deportes, 

profesores, dignidades (con sus emperadores y príncipes), concerta-
ciones, ejercicios espirituales, etc, etc.
A continuación, fuimos a una sala de reuniones para comentar temas 
de la Asociación de Antiguos Alumnos. Hicimos hincapié en el últi-
mo proyecto “Fondo de Becas” también conocido como “Endowment 
Fund”, cuyo objetivo es acumular capital para que alumnos actuales 
de Secundaria (educación concertada/subvencionada por la 
Generalitat) no tengan que dejar de cursar el Bachillerato (educación 
no subvencionada) por motivos económicos. Otros colegios de la 
Compañía en otros países llevan haciendo, por parte de sus Antiguos 
Alumnos, aportaciones para fines muy similares desde hace muchos 
años.
Posteriormente, algunos subimos a la torre central del colegio, y gra-
cias a la amabilidad de la gerente del Sant Ignasi, Isabel Pagonabarraga 
(P.1990), pudimos ascender por una escalera de caracol a su parte 
más alta. Las vistas eran estupendas, pero más lo fue la curiosidad 
por conocer esa zona del Colegio que jamás habíamos visitado duran-
te nuestra estancia escolar.
También fueron dinámicos colaboradores de esta simpática reunión 
Isidro Abelló Riera e Ignacio Alegre de Miquel.

El viernes 20 de enero nos reunimos un grupo de 16 alumnos de la 
Promoción de 1970. Nos citamos en la entrada a las 13.45 h, para 
comer en el Restaurante Loiola  –llevado por la Escuela de Hostelería  
del Sant Ignasi, lo que garantiza una relación calidad/precio/servicio 
excelente–.
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¡Qué decir de las niñas de COU! –sal-
vedad para profanos: la promoción del 
1973 fue la 2ª promoción en la que se 
incorporaron féminas en nuestro colegio–, 
siguen siendo tan guapas, alegres y sim-
páticas como cuando se colaron por aque-
llos pasillos y aulas antaño exclusivamen-
te masculinos. ¡Qué vivencias debieron de 
tener en aquel único año de San Ignacio 
como para sentirse tan de la promoción 
como los que pasamos casi una década en 
el colegio!

De este agradable encuentro han salido –
además de muchas emociones– impulsos para 
realizar diversas actividades sacando partido del 
“expertise” de nuestra promoción:

•  Esperamos con ilusión un “Tast de 
Formatges”, donde esperamos que nuestro 
experto compañero Enric Canut, nos 
muestre una pizca de lo que sabe un “mestre 
formatger”.

•  Se está preparando que, en cuanto su agenda 
lo permita, y en coordinación con la 
Asociación de AA.AA San Ignacio, para que 
Ángel Boixareu dé una charla sobre “el 
origen de la Unión Europea, cómo funciona 
y las ventajas que aporta”, en su condición de 
Secretario General del Consejo Europeo en 
Bruselas.

•  Partiendo de la generosidad de los 
compañeros que han aportado a la “fila cero” 
en la organización del encuentro de la 
promoción, se ha podido hacer entrega a 
Asociación de AA.AA San Ignacio de un 
importe de 500 euro para que les dé destino 
a la Fundación de Becas o cualquier otro que 
estime más conveniente.

•  Son vari@s compañer@s que del 
reencuentro despertaron “viejos tiempos” y 
han decidido volver a verse en breve y poner 
en común experiencias y aficiones que 
acaban de descubrir que comparten.

Debemos agradecer a nuestro compañero 
Ignacio García-Nieto, presidente del Círculo del 
Liceo, el habernos brindado un marco tan 
extraordinario para celebrar el encuentro de la 
promoción. El inconveniente es que nos pones 
un listón muy alto, Ignacio, para superarlo en 
próximos encuentros.

También agradecer a la Asociación AA.AA 
San Ignacio por su apoyo en localizar a compa-
ñeros a los que no teníamos acceso por falta de 
información, y especialmente a su Presidente, 
Andrés Espinós por su apoyo y por facilitarnos 
la presencia de educadores de grato recuerdo y 
que los mismos nos pudiesen dedicar algunas 
palabras: ¡Gracias Padre Roigé, gracias Emilio 
Benedetti, gracias Rafa Méndez por compartir 
vuestro tiempo con nosotros.

Imposible dejar de lado un agradecimiento 
expreso a nuestros compañeros Ana Carceller y 
Pedro Nogués que se hicieron cargo del “marrón” 
que es levantar un encuentro como éste.

Mensaje a otras promociones: ¡no dejéis 
pasar en vano el tiempo y recuperar a vuestros 
compañeros!, es una experiencia mucho más 
grata de la que uno se puede imaginar, y no olvi-
dar que 

«tenemos dos vidas y la segunda 
comienza cuando te das cuenta que 
sólo tienes una.»
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eN recuerdo

EdMund  
bEnEdEtti 
KAlitoWsKi, sJ
promoció 1936

votos. En mayo del 1939 él, con los demás estudiantes 
fueron trasladados a Boltaña situado en el Pirineo de 
Huesca. Allí tuvo como compañero al que después fue 
Cardenal, Monseñor Urbano Navarrete. En 1941 ini-
ció sus estudios de Filosofía en el entonces Colegio 
Máximo de San Ignacio de Sarriá.

Una vez obtenida la licenciatura, en 1944 fue destina-
do al Colegio de San José de Valencia. Allí enseñó 
inglés que ya conocía. En 1946 fue destinado como 
profesor de inglés al Instituto Comercial de la 
Inmaculada (el ICI) en Barcelona, allí enseñó inglés.

Por fin, a finales del 1947 y con gran alegría, fue des-
tinado a la India donde estudió Teología, primero en 
Pune y luego en Kurseong. En 1951se licenció con la 
más alta graduación. Fue ordenado de sacerdote en 
este centro el 21 de noviembre de 1950.

Como tenía una gran afición a la radio y teniendo ya 

ratos electrónicos para los laboratorios del Instituto. 
Tras 12 años de docencia un Jesuita indio le susti-
tuyó como Director del Instituto. Entonces, en 
1962, Edmund se trasladó al Observatorio del Ebro, 
Roquetas/Tortosa, donde instaló aparatos electró-
nicos de precisión. Aprovechando los tres años que 
trabajó allí se dio una escapada a París para pro-
fundizar sus conocimientos en radio astronomía.

En 1965 lo encontramos trabajando en el Obser-
vatorio de San Miguel de Buenos Aires, Argentina. 
Con unos aparatos que adquirió cuando estudiaba 
en París, puso al día las instalaciones del centro. 
Allí conoció al P. Jorge Bergoglio s.i. que entonces 
era el Rector del Colegio Máximo de Teología. Pudo 
concelebrar Misa con él en la residencia de Santa 
Marta, reconoció a Edmund enseguida.

Como en el 1968 se cerró el Observatorio de San 
Miguel, obtuvo de inmediato una cátedra de 
Electrónica en la Universidad Civil del Nordeste en 
Corrientes al Norte de Argentina, allí ejerció su la-
bor docente durante 10 años. En 1978 montó ins-
trumentos electrónicos en el Observatorio 
Astronómico de Castel Gandolfo que dirigen los 
Jesuitas, también instaló varios en el Observatorio 
que el Vaticano tiene en Arizona USA

Edmund consideraba de suma importancia la pre-
sencia de la Compañía de Jesús entre los científi-
cos para difundir los valores del evangelio. En los 
congresos en los que tomaba parte se encontró 
frecuentemente con profesores deseosos por co-
nocer estos valores. Por esto creía de suma impor-
tancia que algunos Jesuitas se prepararan para 
trabajar en el mundo científico a ejemplo de des-
tacados Jesuitas como el P. Mateo Ricci s.i. y el P. 
Pierre Teilhard de Chardin s.i., ambos de recono-
cida fama internacional.

Le supo mal que la Compañía de Jesús en España 
se viera obligada a dejar el Observatorio del Ebro 
por no contar con Jesuitas preparados para prose-
guir la labor iniciada por el P. Rodés s.i. y luego por 
el P. Antonio Romañá s.i. Por otra parte se alegraba 
que Jesuitas bien preparados dirigieran el 
Observatorio Vaticano

Habiendo terminado su misión científica y llegan-

do a la edad de jubilación como profesor, en 1988 
decidió cursar un semestre de Teología Pastoral en 
la Universidad Gregoriana de Roma. De este modo 
pudo realizar luego la labor pastoral como párroco 
y capellán en los EE.UU. de América. Primero re-
gentó una parroquia de una población rural en 
Arizona durante 9 años y luego, en 1998 regentó 
otra en la Diócesis de Corpus Christi, además tra-
bajó allí como miembro del Tribunal Diocesano 
hasta su jubilación en el 2003.

En el 2004 lo vemos de nuevo en Barcelona insta-
lado en nuestra residencia Xavier junto al Colegio 
San Ignacio. Desde allí, a parte de unas capellanías 
que ejercía en la zona de Sarriá y Pedralbes, viajó 
cada año a Arizona,Texas, Brasil y Argentina invi-
tado por sus amigos. En Brasil fue consejero del 
Director de Radio-Televisión “Século 21” que dirige 
el P. Eduardo Dougherty, s.i El pasado verano pres-
tó allí su último servicio.

Ya en el Hospital, aquejado de una fuerte afección 
respiratoria, recibió los últimos sacramentos el lu-
nes 12 de diciembre por manos de su compañero 
de comunidad, el P. Antonio Roigé s.i. El martes 
dia 13 de Diciembre , ya muy debilitado, falleció en 
la Paz del Señor a las 9.30 de la mañana a sus 96 
años de edad, 80 de Compañía y 66 de sacerdocio. 
La Misa fue concelebrada por un grupo de Jesuitas 
en nuestra casa de San Cugat del Vallés.

Sus restos fueron depositados en el cementerio si-
tuado cerca de la casa. Quisimos que se celebrara 
esta Eucaristía en acción de gracias por lo mucho 
y bueno que Dios hizo en este mundo a través de 
mi hermano Edmund.

Que descanse en paz en la casa de nuestro Padre. 
conocimientos físicos en la materia, se le autorizó ma-
tricularse en el Departamento de Electrónica de la 
Universidad de Southampton, Reino Unido. Tras 5 
años de intensos estudios y trabajos de laboratorio, en 
1957 se licenció en Ingeniería Electrónica sacando un 
Master en Resonancia Nuclear. Ya de vuelta en 
Bombay, el 15 de agosto de 1958 hizo los últimos votos.

Fue nombrado Director del Instituto Técnico de nues-
tra Universidad Xavier, Bombay. Gracias a su prepa-
ración y a la valiosa aportación económica que le asig-
nó la importante empresa india Tata & Company, 
Edmund pudo adquirir una serie de modernos apa-

Nació en Londres el 21 de abril 1920 al trasla-
darse nuestros padres a Barcelona por mo-
tivo profesionales, Edmund cursó el último 

año de Bachillerato en 1935 con los Jesuitas en la 
Academia Ramón Llull que ellos regentaban de 
incógnito en Barcelona durante la República.

Edmund, que ya conocía a los Jesuitas de Bar-
celona, fue a nuestra Curia de Roma en otoño de 
1936 para pedir entrar en la Compañía con el 
deseo de ser destinado a la India. Hizo el novicia-
do que los jesuitas españoles tenía en Bollengo, 
Italia. En septiembre de 1938 hizo sus primeros 

EMilio bEnEdEtti, sJ. 
promoció 1946

« La Eucaristia en acción de 
gracias se celebró por lo mucho y 
bueno que Dios hizo en este 
mundo a través de mi hermano 
Edmund. Que descanse en paz en 
la casa de nuestro Padre.»
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eN record

rAiMon 
AlguEró, sJ
promoció 1949

E l passat 20 d’abril en a la recepció de l’es-
cola de Casp es podia veure una gran 
fotografia del Raimon Algueró gron-

xant-se amb un gran somriure al rostre. És 
una de les imatges que probablement expres-
sa millor la seva actitud vital. Era en un cam-
pament a prop de Tavascan, l’any 2012. En 
Raimon va dir a qui feia la fotografia: «Si es 
perd l’esperit infantil serà difícil entrar al 
Regne del cel.» I allí hi deu ser. 

A la façana, una gran senyera amb un llaç 
negre mostra el dol de la comunitat educati-
va de Casp i la gran empremta que ha deixat 
a l’escola en la qual va treballar durant més 
de 50 anys, sempre al peu del canó, en les 
alegries i les tristeses, les festes i els enterra-
ments. Ha estat la imatge viva del consiliari 
que ajuda tothom que el va a buscar.   Sempre 
va fer de consiliari i va impulsar recessos, 
sortides, excursions, colònies, campaments... 
en els quals ha acompanyat tants i tants 
joves. Sobretot ha estat l’home proper, sem-
pre disposat a ajudar. 

Fa uns anys va tenir un accident i va patir 
greus cremades. A la tornada a l’escola, la 
seva mirada era encara més transparent i 
reflectia una envejable claredat interior. I així 
han passat aquests últims anys, mentre 

frAncEsc pEris , sJ. 
promoció 1959

En record...

Exemple de vida  
i de fe

seguia fent de capellà amic, atenent i acom-
panyant tothom. Quan ja se li havia mani-
festat el càncer i era a l’hospital, va rebre la 
visita d’uns alumnes de tercer d’ESO. Una 
antiga alumna que hi era present em va 
comentar: «Em vaig emocionar de veure 
com es miraven. Sense dir-se res. Sols 
mirant-se.»

 Una altra antiga alumna, la Cristina, el 
descriu d’una forma en la qual tots coincidi-
rem: «En Raimon és més gran que les parau-
les, que de vegades es queden curtes per defi-
nir una passió. La passió per estimar els 
altres; la passió per educar; la passió per una 
escola; la passió per la muntanya. La passió 
per tot i per tothom, i sobretot per Jesús. En 
Raimon ha estat un exemple de vida, però 
sobretot un exemple de fe. Amb la seva pecu-
liar i personal manera ens ha sabut transme-
tre què significa l’Evangeli i l’amor per l’altre. 
Amb gestos petits, paraules senzilles i mirada 
sàvia, ha portat l’Evangeli allà on era. I els 
que hi hem conviscut li hem d’estar molt 
agraïts.» 

« En Raimon era més gran que les 
paraules, que de vegades es queden 
curtes per definir una passió»

« Si es perd l’esperit infantil  
serà difícil entrar al Regne  
del cel.»
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dEscobrEiX
la NoVa col·lecció de productes de l’associació
Els trobaràs tots a l’associació d’antics alumnes
Carrasco i Formiguera, 32 | 08017 Barcelona | Tel. 93 602 30 00 (ext.37252) | antics.santignasi@fje.edu
Horari: 8:30 - 14:00 h

Varis 
Bosses d’esports | Paraigües | Adhesiu Casc moto | Tassa

Papereria 
Llibreta | Bolígrafs | Memòries USB

Tèxtil 
Dessuadora | Polo | Corbata | Impermeable

Póliza de accidentes
450.000 euros* asegurados, cobertura mundial,  
práctica amateur de cualquier deporte…

Javier Fló Vidal-Ribas
Travesera de Gracia, 15 2º1ª 08021 Barcelona
93.201.05.21 • 93.201.73.52 • 648.512.970 
javier.flo@asedesa.es

ASEDESA, S.A. Correduría de Seguros
Nº Reg. DGSFP J0081, Concertados Seguros de Responsabilidad Civil y Caución conforme al art. 33 de la Ley 26/2006 de 17 de julio. CIF A-58104282. Inscrita en el Reg. 
Mercantil de Barcelona, Hoja B 67446, Folio 7, Tomo 6946. Servicio de Atención al Cliente a disposición de nuestros clientes para quejas o reclamaciones: Bufete JGBR 
Abogados y Asesores Tributarios, calle Bailén, 71 bis 6º de Barcelona, email: jgbr@jgbr.es

¿Por menos de 1€ al día?

*  Existen 30 modalidades  
diferentes de cobertura

Contacte con nosotros  
y le informaremos sin compromiso

Más de 30 años al servicio  
de la Asociación de Antiguos 
Alumnos del Col·legi Sant Ignasi
Vida • Accidentes • Hogar • Automóviles • Motos • Industria/Pyme 
Responsabilidad Civil • Comercio • Caución y Crédito




